
Ryszard Żmuda

Redaktor o czasopiśmie Forum
Bibliotek Medycznych
Forum Bibliotek Medycznych 1/1, 11-14

2008



11 Forum Bibl. Med. 2008 R. 1 nr 1

Dr Ryszard Żmuda
Łódź – UM

ReDAKtoR o CzASoPIśMIe 
foRum bIblIoTEk mEdyCznyCh

W  związku z faktem, że jedyne czasopismo bibliotek medycznych w Polsce pt. 
Biuletyn GBL, wartościowy i przydatny periodyk o profilu informacyjnym i popularno-
naukowym, znakomicie redagowane przez prof. dra hab. Janusza K a p u ś c i k a , 
następnie przez dra Edwarda P i g o n i a , wydawane w latach 1952–2002 przez Główną 
Bibliotekę Lekarską im. prof. Stanisława Konopki w Warszawie, przestało się nagle 
i niespodziewanie ukazywać, ze szkodą dla środowiska bibliotekarskiego, powstała 
pilna potrzeba zastąpienia tej odczuwalnej przez bibliotekarzy luki, powołania nowego 
czasopisma poświeconego podobnej problematyce.

Inicjatywę w tej sprawie podjęli wówczas dyrektorzy bibliotek uczelni medycznych, 
którzy rozważali tę kwestię m.in. podczas obrad XXV Konferencji Problemowej 
Bibliotek Medycznych, zorganizowanej w dniach 12–14 czerwca 2006 roku 
w Lublinie-Kazimierzu Dolnym.

Na zakończenie Jubileuszowej Konferencji – przewodnicząca Rady Dyrektorów 
Bibliotek Medycznych – mgr Aniela P i o t r o w i c z  z Poznania, prezentując ustalenia 
i wnioski zaproponowała, aby Biblioteka Główna Uniwersytetu Medycznego 
w Łodzi, podjęła się tego zadania, a jej dyrektor przejął funkcję redaktora naczelnego, 
co uczestnicy Konferencji zaaprobowali.

Po przeprowadzonych konsultacjach i wymianie poglądów z dyrektorami 
bibliotek uczelnianych, odnośnie tytułu czasopisma, planowanej zawartości, 
częstotliwości, objętości, formatu, nakładu, składu komputerowego, druku i wersji 
on-line, kosztów i sposobu  finansowania oraz dystrybucji periodyku, przedstawiłem 
ten temat na posiedzeniu Rady Bibliotecznej naszej Uczelni, która odbyła się 
15 grudnia 2006 roku. Wówczas profesorowie przyjęli z zadowoleniem i aprobatą 
w/w ogólnopolską inicjatywę, dodatkowo integrującą środowisko, podkreślając 
równocześnie niezbędne partycypowanie uczelni medycznych w kosztach planowanego 
przedsięwzięcia. W przyszłości zwrócimy się również do Ministerstwa Nauki 
i Szkolnictwa Wyższego oraz różnych  Sponsorów z prośbą o dofinansowanie.

Na kolejnym spotkaniu dyrektorów bibliotek uczelni medycznych, które odbyło się 
w dniu 12 września 2007 roku w Krakowie, przedstawiłem uczestnikom  zgromadzone 
przeze mnie informacje na interesujący nas temat.
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Następnie wystąpiłem do JM Rektora UM w Łodzi – prof. dr hab. Andrzeja 
L e w i ń s k i e g o  i Zastępcy Kanclerza/Kwestora naszej Uczelni – mgr Małgorzaty 
O c h m a n  o założenie rachunku bankowego na druk Forum Bibliotek Medycznych, 
który po kilku miesiącach oczekiwania Uniwersytet Medyczny w Łodzi otrzymał 
w ING Bank Śląski Spółka Akcyjna. Rachunek bankowy w PLN nr 58 1050 1461 
1000 0023 2571 3853 (numer rachunku w formacie NRB – płatności krajowe); PL 
58 1050 1461 100 0023 2571 3853 (numer rachunku w formacie BAN – płatności 
zagraniczne).

Po spełnieniu  w/w formalności przewodniczący Rady Bibliotecznej Uniwersytetu 
Medycznego w Łodzi – prof. dr hab. Michał K a r a s e k  i dyrektor Biblioteki Głównej 
UM dr Ryszard Ż m u d a  wystosowali pismo do JM Rektorów uczelni medycznych 
w Polsce: prof. dr hab. Jana G ó r s k i e g o  (Białystok), prof. dr hab. Romana 
K a l i s z a n a  (Gdańsk), prof. dr hab. Ewy M a ł e c k i e j - T e n d e r y (Katowice 
– SUM) prof. dr hab. Karola M u s i o ł a  (Kraków – UJ), prof. dr hab. Andrzeja 
K s i ą ż k a  (Lublin), prof. dr hab. Andrzeja L e w i ń s k i e g o  (Łódź), prof. dr hab. 
Grzegorza B r ę b o w i c z a  (Poznań), prof. dr hab. Przemysława N o w a c k i e g o 
(Szczecin), prof. dr hab. Andrzeja J amio łkowsk i ego  (Toruń – UMK),  prof. dr hab. 
Leszka P ą c z k a  (Warszawa) i prof. dr hab. Ryszarda A n d r z e j c z a k a  (Wrocław)  
oraz Dyrektora Centrum Medycznego Kształcenia Podyplomowego w Warszawie 
–  prof. dr hab.  Jadwigi S ł o w i ń s k i e j - S r z e d n i c k i e j, z informacją 
o genezie planowanego czasopisma, prośbą o poparcie realizacji zamierzenia  oraz 
spowodowanie dofinansowania.

Ustaloną kwotę 3 tysiące złotych rocznie wpłaciły do dnia 30 września 2008 
roku uczelnie medyczne z Bydgoszczy, Łodzi, Poznania, Warszawy i Wrocławia, 
obiecują przesłać z Gdańska i Lublina, natomiast Białystok, Katowice, Kraków 
i Szczecin, nie stanęły jeszcze na wysokości zadania. Zadziwiły taką reakcją środowisko 
bibliotekarskie i informacji naukowej w naszym kraju, które jest pod dużym wrażeniem 
organizowanych przez nas ogólnopolskich  konferencji naukowych z udziałem gości 
zagranicznych, wpływających integrująco na pracowników bibliotek medycznych, 
a temu samemu celowi będzie służyć nasze czasopismo jako platforma wymiany 
myśli i dokumentacja prowadzonej  wszechstronnej działalności. Posiadam e-maile 
od dyrektorów bibliotek z Białegostoku i Szczecina, którzy popierali ogólnopolską 
inicjatywę w tej sprawie.

Na łamach Forum Bibliotek Medycznych/Medical Library Forum – pragniemy 
zamieszczać artykuły prezentujące zarys dziejów, stan obecny i perspektywy 
działalności bibliotek medycznych i ośrodków informacji naukowej w Polsce, Europie 
i na świecie, w tym: zasoby bibliotek uczelnianych i instytutów naukowo-badawczych, 
bazy danych, serwisy internetowe, komputerowe systemy biblioteczne, czasopisma 
elektroniczne, oficyny drukarskie i wydawnicze, firmy pośredniczące w zakupach 
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książek i prenumeracie czasopism oraz kalendarium wydarzeń, sprawozdania, recenzje, 
biografie, wspomnienia, bibliografie, informatory, katalogi, pomoce dydaktyczne 
i materiały konferencyjne.

W pierwszym numerze prezentujemy teksty okolicznościowe związane 
z powołaniem czasopisma, informator o bibliotekach medycznych w Polsce, artykuł 
o stronach internetowych, kronikę wydarzeń w latach 2002–2008, kalendarium 
odbytych konferencji (1981–2008) oraz materiały ze zorganizowanych w 2003 roku 
zjazdów naukowych w Warszawie i Łodzi, które były pierwotnie przeznaczone do 
druku w Biuletynie GBL. 

Opublikowane artykuły, prezentacje, referaty i komunikaty, za które słowa 
podziękowania kieruję pod adresem Autorów, przybliżają PT Czytelnikom dokumentację 
stanu faktycznego z 2003 roku. Niestety, nie wszyscy nadesłali oczekiwane teksty. Analiza 
zawartości zarejestrowanych materiałów dostarcza wiele interesujących wiadomości, 
odnośnie działalności i problemów bibliotek medycznych w naszym kraju, które 
w znacznym stopniu są aktualne do chwili obecnej.

Z perspektywy minionego czasu widać jak wiele udało się osiągnąć do 2008 roku, 
m. in. dzięki wsparciu finansowemu władz poszczególnych szkół wyższych. Niezbędne 
jednak są dalsze znaczne fundusze, liczne etaty – niezależnie od komputeryzacji – 
odpowiednie warunki lokalowe, bogate zasoby biblioteczne, w tym bazy danych 
i czasopisma elektroniczne oraz nowoczesne wyposażenie techniczne, aby biblioteki 
funkcjonowały prawidłowo z ogromną korzyścią dla macierzystych Uczelni.

Biblioteki uczelniane bezpośrednio podlegają Prorektorom ds. Nauki i Współpracy 
z Zagranicą, którym dużo zawdzięczają. Funkcje te  w roku akademickim 2007/2008 
pełnili: prof. dr hab. Jacek N i k l i ń s k i  (Białystok), prof. dr hab. Małgorzata Ta f i l - 
- K l a w e  ds. Collegium Medicum (Toruń), prof. dr hab. Andrzej T r e t y n , 
pełnomocnik Rektora ds. Nauki (Bydgoszcz), prof. dr hab. Andrzej H e l l m a n n 
(Gdańsk), prof. dr hab. Jan Z e j d a  (Katowice), prof. dr hab. Wiesław P a w l i k  ds. 
Collegium Medicum UJ (Kraków), prof. dr hab. Jerzy Wo r d l i c z e k  pełnomocnik 
Rektora ds. Nauki i Kształcenia Podyplomowego (Kraków), prof. dr hab. Ryszard 
M a c i e j e w s k i  (Lublin), prof. dr hab. Paweł Piotr L i b e r s k i  (Łódź), prof. dr hab. 
Wojciech D y s z k i e w i c z  (Poznań), prof. dr hab. Barbara G a w r o ń s k a - S z k l a r z 
(Szczecin), prof. dr hab. Ryszard C h a z a n  (Warszawa), prof. dr hab. Marek Z i ę t e k 
(Wrocław). 

Dyrektorzy bibliotek niezwykłą pomoc w kierowaniu jednostką ogólnouczelnianą, 
otrzymują od Rady Bibliotecznej, organu opiniodawczo-doradczego Rektora, której 
przewodniczyli: prof. dr hab. Lech C h y c z e w s k i  (Białystok), mgr inż. Anna 
G r y g o r o w i c z  (Gdańsk), prof. dr hab. Władysław P i e r z c h a ł a  (Katowice), prof. 
dr hab. Władysław M i o d u n k a  (Kraków), prof. dr hab. Maria M a z u r k i e w i c z 
(Lublin), prof. dr hab. Michał K a r a s e k  (Łódź), prof. dr hab. Jacek Wy s o c k i 
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(Poznań), prof. dr hab. Maria C h o s i a  (Szczecin), prof. dr hab. Włodzimierz  
Wi n c ł a w s k i  (Toruń), prof. dr hab. Leszek B a b l o k  (Warszawa).

Uprzejmie dziękuję Waszym Magnificencjom Rektorom, Prorektorom ds. Nauki 
i Współpracy z Zagranicą oraz Przewodniczącym Rady Bibliotecznej i Dyrektorowi 
CMKP, za dotychczasowe finansowe poparcie naszego czasopisma i bardzo proszę 
o dalszą życzliwość.

Gorąco dziękuję Jego Magnificencji Rektorowi Uniwersytetu Medycznego 
w Łodzi – prof. dr hab. Andrzejowi L e w i ń s k i e m u , Przewodniczącemu Rady 
Bibliotecznej UM i Rady Programowej Forum Bibliotek Medycznych – prof. dr hab. 
Michałowi Karaskowi ,  Przewodniczącej Rady Wykonawczej Konferencji Dyrektorów 
Bibliotek Akademickich Szkół Polskich – mgr Ewie D o b r z y ń s k i e j - L a n k o s z 
Dyrektorowi Biblioteki Głównej Akademii Górniczo-Hutniczej im. Stanisława 
Staszica w Krakowie i Przewodniczącej Rady Dyrektorów Bibliotek Medycznych – 
mgr Anieli P io t rowicz , Dyrektorowi Biblioteki Głównej Uniwersytetu Medycznego 
im. Karola M a r c i n k o w s k i e g o  z Poznania za wypowiedzi z okazji powołania 
naszego czasopisma. Należne podziękowania składam także mgr Monice O p i o ł a 
i  mgr Urszuli P r z e w i e ś  z Biblioteki Głównej UM za sprawne sporządzenie składu 
komputerowego, Piotrowi K o ł o d z i e j s k i e m u  za wersję on-line, lic. Agnieszce 
G w o ź d z i ń s k i e j  z Wydawnictwa UM za projekt okładki, a dr Elżbiecie Magdalenie 
P l e w i ń s k i e j z Centrum Nauczania Języków Obcych za anglojęzyczne 
streszczenie. Jestem również bardzo wdzięczny prof. dr hab. Jerzemu S u p a d e m u , 
Kierownikowi Katedry Historii Medycyny i Farmacji Uniwersytetu Medycznego 
w Łodzi za napisanie „Recenzji” pierwszego numeru naszego półrocznika.

Serdecznie zapraszam Szanownych Państwa zainteresowanych sygnalizowaną 
tematyką do publikowania artykułów i innych materiałów na łamach Forum Bibliotek 
Medycznych. Dostęp do wersji elektronicznej, w postaci pliku pdf, do której Michał 
G r a b i k opracował „Wykaz autorów”, a mgr Magdalena K a ź m i e r c z a k 
sporządziła „Indeks osobowy i nazw geograficznych”, zostanie udostępniony ze 
strony internetowej Biblioteki Głównej Uniwersytetu Medycznego w Łodzi (http://www.
bg.umed.lodz.pl).


